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diferència . I eixa és la lleialtat d’este govern, eixa és la lleial-
tat del conseller d’educació, en este cas, de jo mateix amb 
el meu poble, que és el poble valencià . I no només això sinó 
també en cultura .

Mire, li vaig a fer una demostració pràctica del que significa 
ser lleials i no, i a vosté que sé que li agrada la cultura .

En els anys que portem hem augmentat un 23,3% el pres-
supost de cultura . ¿Sap què ha fet el govern del pressupost? 
¿Sap què ha fet el govern de Mariano Rajoy? L’ha baixat, l’ha 
baixat un 0,7% . Sí, senyor, l’ha baixat un 0,7% amb els vots 
dels diputats valencians del Partit Popular .

No sé qui serà deslleial, no m’agradaria a mi donar eixes 
lliçons ni eixos carnets però crec que vosté sap perfecta-
ment quina és la definició de deslleialtat, i crec que està en 
el que premen el botó els diputats valencians del Partit 
Popular cada vegada que voten uns pressupostos que ens 
denigren i que ens ofenen als valencians i les valencianes . 
(Aplaudiments)

Li dic per a acabar que –com deia– a mi no m’agrada rebre 
premis, només n’he acceptat un: el de ser conseller per a 
poder fer totes estes coses . A mi m’agrada més donar-los .

Espere no haver-li de donar el premi ex aequo al rescatador 
de fantasmes .

Gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor conseller .

Senyories, passem a la següent pregunta que formula 
la il·lustre diputada Clara Tirado a l’honorable conse-
ller de Transparència, Responsabilitat Social, Participació i 
Cooperació .

La senyora Tirado Museros:

Senyor president .

Senyor conseller .

L’11 de setembre de 2012, l’Assemblea General de Nacions 
Unides aprovava la resolució, el futur que volem . En ella, 
després de realitzar una diagnosi a molts dels problemes 
als que s’enfronta la humanitat i reconéixer la vinculació 
que existix entre estos problemes, així com la necessitat de 
fer-los front de manera integrada i amb urgència, s’exposa 
la decisió d’establir un procés intergovernamental, inclusiu i 
transparent sobre els objectius de desenvolupament sosteni-
ble que haurà d’acordar l’assemblea general .

Nacions Unides donava així carta oficial a la necessitat 
d’abordar una agenda internacional de desenvolupament i 
uns objectius de desenvolupament sostenible, quan arribà-
vem al final del període previst per a tractar d’aconseguir els 
objectius de desenvolupament del mil·lenni que finalitzava 

en 2015 . D’esta manera, els huit objectius de lluita contra 
la pobresa que es van marcar l’any 2000 per tal d’aconse-
guir-los en 2015 donen pas, ara, als dèsset objectius de 
desenvolupament sostenible que s’aplicaran amb l’Horitzó 
2030, la coneguda com Agenda 2030 .

Estes i altres iniciatives donaven resposta a la voluntat explí-
cita que els objectius de desenvolupament sostenible i la 
nova Agenda Post-2015 siguen el fruit consensuat de la més 
ampla participació, qüestió que lamentablement no es va 
plantejar amb tant d’èmfasi a l’hora de definir els objectius de 
desenvolupament del mil·lenni i que s’han convertit ara en un 
requisit essencial .

Esta voluntat ha estat compartida pel govern valencià qui ha 
establert una nova estratègia de planificació des de la conse-
lleria que vosté dirigix i la direcció general de cooperació per 
tal d’adaptar, precisament, els objectius de desenvolupament 
del mil·lenni juntament amb el compliment dels objectius de 
desenvolupament sostenible .

Una estratègia que compromet a tot el Consell amb l’objec-
tiu d’alinear totes les seues polítiques en el marc d’una polí-
tica de cooperació internacional extensiva i coherent, també, 
naturalment, del compliment dels ODS i que tindrà la seua 
màxima expressió en la nova llei de cooperació i desen-
volupament sostenible i en el nou pla director que està 
elaborant-se .

La nova projecció del Consell ha suposat un gir radical de 
180 graus respecte als principis que han de guiar la coopera-
ció valenciana, en concret la no discriminació, la participació 
i inclusió, la transparència, i sobretot la rendició de comptes, 
són els principis vectors que s’instauren per primera vegada 
en esta matèria tan important i tan sensible .

Compartim, senyor conseller, la necessitat d’abordar una 
nova política que vaja més enllà de la cooperació, des de la 
participació de tota la societat civil valenciana i de tots els 
agents de la cooperació i sectors implicats, així com de tots 
els nivells de l’administració valenciana i també estatal .

Però, sobretot, compartim la urgència de ser transparents en 
el procés i en les accions que es van a desenvolupar que ens 
permeten fer un seguiment de la idoneïtat i eficàcia de totes 
elles, així com dels diners que es gastem i on ens els gastem, 
i també del resultat de l’aplicació i del desenvolupament de 
les accions de cooperació en els països de destí a través de la 
rendició de comptes .

Compartim l’oportunitat d’impulsar el compliment dels ODS, 
implicant i comprometent per primera vegada als ajunta-
ments i la cooperació local des de la mateixa administració 
autonòmica, així com d’implicar l’àmbit educatiu en la sensi-
bilització respecte a la necessitat de cooperar amb els països 
més pobres per tal d’ajudar en les seues economies i en el 
respecte als drets humans .

Per tot això, senyor conseller, li preguntem: ¿quines mesures 
ha dut a terme la conselleria per tal de complir amb els ODS?

Gràcies . (Aplaudiments)
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El senyor president:

Moltes gràcies, il·lustre diputada .

Li contestarà el conseller .

Senyor conseller, té vosté la paraula .

El senyor conseller de Transparència, Responsabilitat 
Social, Participació i Cooperació:

Moltes gràcies, senyor president .

Moltes gràcies, senyoria .

Efectivament, com vosté acaba d’indicar, el Consell està 
treballant per alinear les seues polítiques, el conjunt de les 
seues polítiques amb els objectius de desenvolupament 
sostenible .

Volem aconseguir que l’Agenda 2030 de Nacions Unides siga 
verdaderament transformadora i no una mera declaració 
d’intencions .

Els ODS comencen per la cooperació al desenvolupament 
efectivament, però han d’anar més enllà i guiar totes les polí-
tiques públiques . No es tracta només d’un compromís nord-
sud, sinó també nord-nord .

El primer pas ja està fet . Hem incorporat els ODS a l’estratè-
gia de la cooperació valenciana . El Consell ha aprovat recent-
ment un projecte de llei de cooperació i desenvolupament 
sostenible i, junt això, treballem amb en el nou pla director 
que va en eixe sentit .

El projecte de llei, a banda de contemplar un reglament espe-
cífic per a la implantació dels ODS, crea una sèrie d’instàncies 
formals per a promoure la coherència de polítiques en l’àmbit 
de La Generalitat . Serem la primera comunitat autònoma que 
comptarem en eines d’aquest tipus .

Considerem que són un instrument estratègic per a avançar 
en l’agenda de Nacions Unides i garantir un enfocament inte-
gral i transversal . Esperem que prompte estiga en marxa .

Dit això, les mesures que hem dut a terme fins el moment 
podem agrupar-les en tres vectors estratègics: informació, 
sensibilització i compromís .

En primer lloc, amb les accions per a informar volem generar 
reflexió, coneixement sobre per què és necessari el compli-
ment de l’agenda . ¿Per què, per tant, interessa al govern, però 
també a altres actors socials econòmics?

Entre altres accions d’aquests tipus volem indicar l’edi-
ció d’un llibre sobre el full de ruta de pobles i ciutats amb 
la participació activa d’ONG, de la societat civil valenciana, 
municipis i universitats .

La realització per mitjà de l’IVAP de cursos de formació online 
dirigits a empleats públics . Està prevista també la seua ampli-
ació al personal d’administració local .

Al novembre de 2016 es va celebrar a la ciutat de València 
una universitat de tardor, centrada en l’agenda, per a fomen-
tar el debat sobre desenvolupament sostenible i eradicació 
de la pobresa .

Finalment, s’ha promogut la creació de cinc línies i equips 
d’investigació a les universitats públiques valencianes sobre 
estratègia en cinc eixos dels ODS: planeta, persones, prospe-
ritat, pau i aliances . Actualment se treballa en un curs online 
dirigit a la formació del professorat universitari .

El segon grup, de les accions per a sensibilitzar, tenen molt 
a vore sobretot en l’educació per al desenvolupament en els 
centres educatius, en col·laboració lògicament amb la conse-
lleria d’educació i cultura, des d’un enfocament de ciutada-
nia global .

En este sentit, s’està elaborant una estratègia d’educació 
per al desenvolupament en l’àmbit formal amb l’objectiu de 
potenciar-ho com a eix transversal en els diversos nivells 
educatius .

Hem realitzat una campanya de promoció dels ODS entre 
la població escolar dels municipis de l’aliança de les ciutats, 
que agrupa les ciutats més grans de la comunitat . I s’han dut 
a terme en els centres educatius actuacions per a fomentar la 
compra responsable i el comerç just .

El tercer i últim grup inclou accions per a comprometre els 
actors . Així s’ha creat l’aliança de ciutat per al desenvolu-
pament sostenible . Hem organitzat l’activitat connectant 
els ODS en el dia universal del xiquet, en la qual més de 500 
alumnes d’instituts de municipis de l’aliança de ciutat van 
treballar a l’aula en els objectius . I d’ells, 99 alumnes van 
presentar les seues propostes i peticions en un ple extraordi-
nari d’aquestes Corts al passat mes de novembre . 

Eixe mateix mes vam celebrar la jornada «Aliances per al 
desenvolupament sostenible» amb representants de tots els 
sectors sensibles en esta matèria .

Per últim, el passat mes de desembre, a Castelló, vàrem 
celebrar també la jornada «Dona, drets humans i desenvo-
lupament sostenible i igualtat» . Esta jornada va concloure 
amb una declaració conjunta per a establir prioritats i 
recomanacions .

En definitiva, estem esforçant-mos de manera molt intensa 
perquè el govern, la societat civil i la ciutadania interioritze 
l’Agenda 2030 . És un repte comú que només podem afrontar 
si liderem aliances i treballem en xarxa . El govern valencià té 
clar este enfocament integral i en eixe paràmetre estem situ-
ant la nostra política .

En poques setmanes aquesta cambra tindrà ocasió també 
de participar activament en esta dinàmica . Com ja he dit, 
hem remés, després de la seua aprovació per unanimitat 
pel consell de cooperació, la llei d’ODS i cooperació . La seua 
aprovació ens convertirà en capdavanters . Haurem tancat 
una oblidable època de la cooperació i, gràcies a integrar els 
ODS, podrem marcar millors objectius i mobilitzar la societat 
i la solidaritat del nostre poble .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)
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El senyor president:

Moltes gràcies, conseller .

La següent pregunta també la formula la il·lustre diputada 
Clara Tirado al conseller d’Hisenda i Model Econòmic .

Diputada, té vosté la paraula .

La senyora Tirado Museros:

Gràcies, senyor president .

Senyor conseller, en aquells dies en els quals massa sovint 
havia d’emprendre el camí de la fiscalia per denunciar el 
rosari de delictes que desembocaren en el cas Blasco, sempre 
recordava les paraules d’aquells que em repetien una i altra 
vegada que allò no serviria per a res, que no arribaria enlloc .

Sempre vaig tindre present que més enllà de la pena de presó 
per als autors d’este infame robatori, l’objectiu de tot allò 
era rescatar els béns que un dia els arrabassaren als xiquets 
i xiquetes de Nicaragua per a enriquir una de les pitjors 
causes, de les més repugnants corrupcions com ha estat 
robar en nom de la solidaritat .

La busca de la veritat ha de completar-se amb l’eradicació 
de la impunitat . Perquè de no ser així, el fet de denunciar la 
corrupció pot tindre l’efecte pervers de desmoralitzar a una 
societat a la qual no li han faltat raons per pensar que alguns, 
els de sempre, mai paguen pels seus delictes i que els diners 
robats al poble mai són restituïts . I això no pot ser cert .

Fer pagar els condemnats per corrupció el preu social de la 
seua condemna és una tasca de tots els qui lluitem contra la 
corrupció, però també ho és fer-los pagar les conseqüències 
materials de lladronici, restituint i restaurant els diners i els 
béns robats .

Aquesta, senyor conseller, no és una tasca només de la justí-
cia, que també . És una tasca d’un govern decent i honrat que 
busca retornar a les mans dels ciutadans el seu patrimoni .

Alguns vam fer la tasca de denúncia i d’investigació, mentre 
altres es preocupaven més pel benestar dels responsables 
d’aquella organització criminal que mai podria haver medrat 
sense la seua col·laboració o la seua perversa negligència a 
l’hora de governar .

Alguns periodistes valencians s’ocupaven de publicar la veri-
tat, mentre altres es preocupaven més per la tranquil·litat de 
Blasco que de la dignitat de les xiquetes violades i infectades 
de sida de Malabo .

La fiscalia perseguia els delinqüents, mentres altres es preo-
cupaven més pel futur dels qui saquejaren les poques espe-
rances de tindre un present de dignitat i de justícia als més 
pobres d’entre els més pobres .

Amb els criminals a la presó i els que els defensaren, exculpa-
ren i encobriren democràticament expulsats de les instituci-
ons, ara comença la fase de restituir el que es va robar .

Eixa ha de ser la tasca d’un govern convençut de la necessi-
tat d’acabar amb la impunitat, que ha de ser el motor de la 
regeneració democràtica, i preocupat que la idea que qui la 
fa la pague s’instal·le en la nova política i esdevinga com un 
principi que no ha de nàixer des del rancor, sinó des del dret 
moral i ètic dels ciutadans a la reparació del dany causat, 
perquè en cas contrari no tindrem futur com a societat . 

I per això, senyor conseller, és necessari continuar esfor-
çant-se al màxim, investigant, aclarint, traent a la llum tants 
papers, tants documents, tants expedients com es troben en 
els calaixos dels despatxos i dels passadissos on durant vint 
anys van circular tan confortablement, amb els seus trages i 
bolsos de Louis Vuitton regalats, els qui saquejaren i arruïna-
ren esta comunitat .

No hi ha temps per plegar-se . Cal encoratjar-se per a acabar 
amb tots els fonaments d’aquella estructura de saqueig i amb 
tots els seues responsables, per a avançar en el rescat dels 
diners i del major patrimoni que tenim, que no és altre que la 
nostra dignitat com a poble .

Per tot açò, senyor conseller, li pregunte: ¿quines gestions ha 
realitzat la conselleria perquè els béns immobles embargats 
en el procediment judicial corresponent a la peça 1 del cone-
gut com a cas Blasco tinguen ús públic?

Gràcies .

(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera, senyora Carmen 
Martínez Ramírez)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyora Tirado .

El botó de l’esquerra . Ahí . Un segon . . ., quan vosté vullga .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Moltes gràcies, presidenta .

Senyoria .

Quan toquem este tema, com vosté ho ha fet ara, sembla que 
no haja pogut passar, la maldat arriba a tals extrems que dius, 
no és possible . Això és una novel·la . Això és una pel·lícula de la 
selva . No sabem exactament de què . Però no, això ha passat 
ací i s’ha permés en este hemicicle, fa quatre dies com qui diu . I, 
per tant, és molt important que ho tingam en compte .

Perquè, efectivament, com diu vosté molt bé, només faltava 
que els criminals isqueren impunes del seu delicte . I per això 
una de les coses que hem plantejat des de La Generalitat és 
anar a pels diners, els diners dels valencians, els diners dels 
valencians que esta trama corrupta ha volgut fer seus .

Per això he d’informar que totes les actuacions han estat 
encaminades a recuperar el patrimoni dels valencians que 


